
نامه دولت به تلگرام 
وی چت و وایبر نرم افزارهای پیام رســان رایگانی بودند که در ایران به یکباره محبوب شدند، اما بعد از مدتی یا فیلتر شدند و 
کاربرانشان مجبور شدند برای ارتباط با یکدیگر به فضاهای دیگری کوچ کنند. این روزها نرم افزار پیام رسانی که بیشترین 
محبوبیت را در میان ایرانی ها دارد، تلگرام است. اما این پیام رسان هم مدتی است با مشکلاتی روبه رو شده و شایعاتی درباره 
فیلترشدن آن شنیده می شود. شایعاتی که البته تکذیب شده اند. اما روز گذشته شرکت تولیدکننده این پیام رسان در اقدامی 
جالب توجه، توییتی درباره کندشدن این تلگرام در ایران در اکانت رسمی توییتر خود منتشر کرده است. این پیام از این قرار 
است: »ترافیک تلگرام در ایران به وسیله ارائه دهندگان اینترنت محلی محدود شده است. در حال تلاش برای یافتن علت آن 

هستیم ». آن گونه که این پیام می گوید، دلیل کندی این روزهای تلگرام در ایران، به این شرکت مربوط نمی شود، بلکه علت مشکلاتی است که آی اس پی های 
ایرانی برایش به وجود آورده اند. اما وزارت ارتباطات به سرعت به این پیام واکنش نشان داد. سخنگوی وزارت ارتباطات در موضع گیری سریع خود هرگونه 
تصمیم دولت درباره فیلترکردن این نرم افزار را رد کرد. هرچند اعمال محدودیت روی آن را به کل تکذیب نکرد و گفت: »اگر قوه قضاییه تصمیم به فیلترینگ 
شبکه ای داشته باشد می تواند به صورت مستقیم اقدام به فیلترینگ کند بدون اینکه وزارت ارتباطات در جریان باشد«. بعد از این موضع گیریِ سخنگوی وزارت 
ارتباطات، معاون وزیر ارتباطات در اظهاراتی آنچه در توییت شرکت تلگرام آمده است را رد کرد و گفت: »تلگرام خودش مشکل دارد درحالی که متقاضیان 
ایرانی آن بسیار زیاد است«. او همچنین از اقدام مستقیم این وزارتخانه در این زمینه اطلاع داد و گفت: »نامه ای رسمی به تلگرام زدیم و در آن گفته ایم که 
شبکه شما در ایران مشکل دارد، بیایید بنشینیم مشکلات را حل کنیم«. حال باید دید مشکل از خود شرکت تلگرام است یا وزارت ارتباطات یا نهادی دیگر.  

جرم سیاسی قابل تعریف نیست
سال هاســت که روشن شدن تعریف جرم سیاســی یکی از خواسته های مهم فعالان سیاســی و مدنی، روزنامه نگاران و 
حقوق دانان بوده است. حالا حسن روحانی خواستار تهیه لایحه ای با کمک قوه قضاییه برای تعریف جرم سیاسی شده است. 
او این درخواست را در مراسم گرامی داشت هفته قوه قضاییه که با حضور سران قوا برگزار شد، بیان کرد و دلیل آن را افزایش 
نشاط سیاسی در کشور و بالارفتن وجهه کشور در دنیا عنوان کرد. اما صادق زیباکلام استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران 
نامه ای خطاب به روحانی نوشته است و تحقق این امر را ناممکن خوانده است. زیباکلام در این نامه به تلاش هایی که در این 
خصوص در این سال ها شده، اشاره کرده و گفته است تاکنون کمتر کسی این پرسش را مطرح کرده که اشکال کار کجاست. 

زیباکلام خود در پاسخ به این پرسش می نویسد که اساساً جرم یا خطایی به نام »سیاسی«، نه وجود دارد و نه قابل تعریف است: »همچنان که درهیچ جامعه 
دموکراتیک و قانون مداری ما هیچ شهروندی نداریم که به جرم و یا اتهام سیاسی در زندان به سر برد«. او در ادامه درباره نظام های سیاسی که ناراضیان سیاسی 
را مجازات می کنند، می نویسد: »]این نظام ها[ معمولا نمی پذیرند که قربانیان بهای افکار و اندیشه های سیاسی شان را پرداخته اند، بلکه اتهامات دیگری به 
آن ها نسبت می دهند«. زیباکلام این اتهامات را در ایران تبلیغ علیه نظام، تشویش اذهان عمومی، توهین به نظام، توهین به مسئولین و اقدام علیه امنیت 
ملی عنوان می کند. او سپس به این قضیه در کشورهای دیگر اشاره می کند و می نویسد که در این کشورها توهین به مقامات در همان دادگاه و مشمول همان 
قوانین عامی می شود که توهین به هر شهروند عادی دیگر. او در پایان می نویسد: »اگر در ایران هم همچون جوامع دموکراتیک، اعتراض و انتقاد از دیدگاه ها 
و سیاست های حکومت امکان پذیر شده و حکومت حاضر به تحمل مخالفت باشد، در آن صورت عملا مقوله ای به نام جرم سیاسی بلاموضوع می شود«.

وقتــی دورز پیش مهرداد بذرپاش نماینده تران از ارســال نامــه باراک اوباما به 
مقامات ایرانی خبر داده بود سوالی که مطرح شد درباره این بود که این نامه چرا 

و برای کدام مقام ایرانی ارسال شده است؟
دور روز پیش، خبرگزاری فارس به نقل از مهرداد بذرپاش، از نامه محرمانه اوباما 
به مقامات ایران درخصوص مذاکرات هســته ای خبر داد. خبــری که دیروز با 
تکذیب محمدباقر نوبخت، سخنگوی دولت درخصوص چنین نامه ای مواجه 
شــد. نوبخت در پاسخ به سؤالی در این خصوص گفته بود: »ارسال نامه ازسوی 
اوباما دررابطه با مذاکرات به مقامات ایران را تایید نمی کنم و بی اطلاع هستم«. 
اما تکذیب نوبخــت ماجرا را خاتمه نداد و بذرپاش در صفحه اینســتاگرامش به 
سخنان او واکنش نشان داد. بذرپاش خطاب به نوبخت نوشت که در گفت وگویش 
با خبرگزاری فارس از لفظ »نامه« استفاده نکرده و از »پیام« هسته ای خبر داده 
است. البته بحث »نامه« و »پیام« به اشــتباهِ خبرگزاری فارس برمی گردد. این 
خبرگزاری در مطلــب دو روز پیش خود درباره گفت وگو با بذرپاش نوشــته بود: 

»وی در بیان جزئیات بیشــتر از این »نامه« گفت: اخیرا یکی از مقامات کشــور 
همسایه پیامی از طرف رئیس جمهور آمریکا برای مقامات کشورمان آورده بود«. 
بذرپاش همچنین در واکنش خود به نوبخت نوشته است که در گفت وگویش با 
فارس اشــاره ای به »مخاطب« پیام محرمانه اوباما نکرده است و اینکه احتمال 
دارد نوبخت به عنوان سخنگوی قوه مجریه از اتفاقاتی که مربوط به قوای دیگر 
است، اطلاع نداشــته باشد. بذرپاش خطاب به نوبخت نوشته است: »خودتان 
می دانید که برای شــما احترام زیادی قائلم، ولی حضرت عالی ســخنگوی قوه 
مجریه می باشــید، طبیعی اســت از همه اتفاقات در همه قوا مطلع نباشــید«. 
آن طور که از پاسخ اینستاگرامی بذرپاش برمی آید، به نظر می رسد مخاطب پیام 
اوباما )درصورت حقیقت داشــتن آن( فردی خارج از دولت و احتمالًا از مجلس 
بوده اســت. همچنین باتوجه به اینکه بذرپاش خود عضو هیئت رئیسه مجلس 
است، می تواند از وجود چنین پیامی مطلع باشد. به علاوه اینکه اوباما برای یکی 
از مقامــات قوه مقننه ایران پیامی بفرســتد هم باتوجه بــه تلاش مجلس برای 

تأثیرگذاری و نظارت بر مذاکرات و درگیربودن مجلس برای تصویب طرح صیانت 
از حقوق هسته ای در هفته گذشته، چندان هم بعید نیست. گفتنی است بذرپاش 
در گفت وگویش با خبرگزاری فارس به درخواست های آمریکا از ایران برای آمدن 
پای میز مذاکره در پیام های خصوصی شان اشــاره کرده و گفته بود: »آن ها در 
پیام های خصوصی شان با احترام از جمهوری اسلامی ایران می خواهند که پای 
میز مذاکره و توافق بیاید، اما در رسانه هایشان و مقابل چشمان مردم خود و سایر 

کشورها ایران را تهدید می کنند«.
اما امروز نوذر شفیعی یکی دیگر از نمایندگان مجلس گفته است فکر می کند این 
اظهار نظر بذرپاش »شــخصی« بوده اســت، چراکه او به عنوان یکی از اعضای 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از این موضوع و از اینکه بذرپاش اطلاعات 
خود را درباره چنین موضوع مهمی از چه منبعی دریافت می کند، اطلاعی ندارد. 
شفیعی همچنین گفته است: »به نظر می رسد اطلاعات آقای بذرپاش از منابعی 
خارج از مجلس به وی می رسد«. پیش از این هم برخی از نمایندگان مجلس مانند 
جواد کریمی قدوسی اظهارنظرهایی درباره مسائلی مهم و محرمانه کرده بودند 

که همواره منابع آن ها از این اطلاعات مورد سوال بوده است.

 واکنش ما خارج از 
مخیله شان خواهد بود

رییس جمهوری اسلامی ایران گفت: اگر در مذاکرات 
توافق شــود متعهد به اجــرای توافق هســتیم البته 
شرط مان این است که طرف مقابل هم متعهد به اجرای 
توافق باشد. "حسن روحانی" در مراسم ضیافت افطار 
رییس جمهور با اصحاب رســانه که در سالن اجلاس 
سران برگزار شد، با تاکید بر اینکه "اگر طرف مقابل ما 
متعهد بماند ما هم متعهــد خواهیم بود به آنچه که در 
توافق خواهد آمد"، اظهار کرد: دولت آمادگی کامل دارد 
اگر روزی طرف مقابل، توافق را زیر پا گذاشت بلافاصله 
بتوانیم مسیر را برگردانیم حتی کمی سریع تر از آنچه در 
مخیله آن هاست. رییس دولت یازدهم تصریح کرد: 
اگر در مذاکرات این هفته و هفته آینده بتوانیم به توافق 
و تفاهم برســیم، به این معنا نیست که در ایران مسیر 
اقتصاد مقاومتی را کنار گذاشته ایم چرا که مسیر اقتصاد 
مقاومتی را با همه توان و تلاش مان ادامه خواهیم داد و 
معتقدیم اقتصاد مقاومتی به نفع کشور است و می تواند 

قدرت ملی ما را بالا ببرد.
روحانی تاکیــد کرد: ما اقتصــاد مقاومتی، فرهنگ 
استقامتی و تعامل سازنده با جهان را می خواهیم که 
همــه این ها در کنار هم می تواند به ما کمک کند تا از 
مشکلات سریع تر عبور کنیم پس اقتصاد مقاومتی و 
سیاست های مربوط به برنامه 5 ساله را با همه قدرت 

ادامه خواهیم داد.
رییس جمهور خاطرنشان کرد: اگر مذاکرات موفق 
شــود معنایش این نیست که شیوه ســال 84 – 92 را 
بازتولید کنیم یعنی پول و دلار فراوان به دســت آوریم 
اما به گونه ای مصرف شــود که در طول 8 سال 720 
میلیارد دلار واردات برای کشــور داشــته باشــیم در 
حالی که مسائل اصلی کشور حل و فصل نشده است.
روحانی گفت: کمیته اقتصادی و ستاد اقتصادی مان 
را از ماه های پیــش فعال کرده ایم تا اگر در مذاکرات 
موفق شدیم بدانیم چطور از امکانات استفاده کنیم.

وی با بیــان اینکه یکی از وظایف دولت یازدهم از روز 
اول، برطرف کردن دو اتهام بــزرگ علیه ملت ایران 
بوده اســت، توضیح داد: اتهام بزرگی به مردم ایران 
و نظام ما زده شده اســت که این نظام و دولت در پی 
ســلاح کشــتار جمعی برای تهدید منطقه و جهان 
است و از طرف دیگر این اتهام را که دولت جمهوری 

اسلامی ایران اهل تعامل نیست، مطرح می کنند.
وی ادامه داد:  این دولت وظیفه خود می دانست این 
اتهام ها را برطرف کند و روشــن ســازد. نه دولت و نه 
مردم ایران دنبال تهدید دیگران و سلاح کشتار جمعی 
نیستند و نه مســیری را دنبال می کنند که در تعامل با 
قدرت ها و کشــورهای دنیا نباشند. پس هدف اصلی 
ما در مذاکرات هسته ای این بود که به دنیا بگوییم ما 
آماده هستیم برای شفاف سازی در چارچوب مقررات 
بین المللی؛ تا همــه بدانند این تهمت و اتهام به نظام 
که ایران مخفیانه در پی ساخت سلاح کشتار جمعی 
و سلاح هسته ای اســت، درست نیست و همچنین 
بگوییم که ما اهل تعامل و گفت وگو هستیم و با منطق 
با دیگــران صحبت می کنیم و اگر مشــکلی باشــد 

معتقدیم پای میز مذاکره قابل حل خواهد بود.
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سیاسی

می خواهیم ببینیم بابک زنجانی در زندان هست یا نه؟
نمایندگان پس از دولتی ها به ملاقات بابک زنجانی می روند

بیش از یک سال از دستگیری بابک زنجانی می گذرد؛ اما هنوز از جزئیات پرونده 
وی خبری  نیســت. با اینکه گفته می شود، وی بزرگ ترین فساد اقتصادی کشور 
را رقم زده است، هنوز کسی از ابعاد اصلی پرونده وی اطلاعی ندارد. با این حال، 
بابک این روز ها را در اوین می گذراند و به نظر می رسد  قوه قضاییه عجله ای برای 

تعیین تکلیف پرونده تخلفات او ندارد.
هرچند در  این مدت اطلاعات چندانی در خصوص جزییات این پرونده منتشر نشده، 
نمایندگان مجلس از پیگیری این موضوع ناامید نشــده اند. امیرعباس سلطانی، 
نماینده مردم بروجن و عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی اعلام کرده 
است، طی هفته های آینده، جمعی از نمایندگان مجلس با بابک زنجانی در زندان 
اوین دیدار و گفت وگو  خواهند کرد. وی با بیان اینکه تعدادی از نمایندگان مجلس 
پیش از این درخواستی را برای دیدار با بابک زنجانی به آیت الله آملی لاریجانی رئیس 
قوه قضائیه داده بودند، گفت: خوشبختانه با این درخواست موافقت شده و ان شاءالله 
بعد از پایان تعطیلات تابستانی مجلس،  زمان این جلسه تعیین خواهد شد. سلطانی 
همچنین گفت: قرار است در دیدار با بابک زنجانی چند سؤال اساسی فنی و نفتی را 

مطرح کنیم تا توضیحات او را در پاسخ به سؤالات بشنویم.
البته گفته می شــود، از مسئولان دولتی،  کسانی علاقه مند هستند  با زنجانی در 
زندان دیدار داشته باشــند، به طوری که روز گذشته سخنگوی دولت در این باره 
گفت: برای برخی کارها لازم است مطالبی از سوی کارشناسان از ایشان پرسیده 
شود، ولی وی همچنان در اختیار قوه قضاییه است. حسین دهدشتی، یکی دیگر 

از نمایندگان عضو کمیته سه نفری پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس  نیز از 
علاقه خود به دیدار با زنجانی در زندان خبــر داد و گفت: از ماه ها قبل، کمیته به 
دنبال این موضوع بوده و با توجه به اینکه این پرونده در حال حاضر در دســت قوه 
قضاییه اســت، واقعیت این است که دیگر مجلس از روند پرونده اطلاعی ندارد  و 
اخباری هم که در این زمینه به دســت نماینده ها می رسد، از منابع غیر معتبر و به 

صورت جست و گریخته بوده است.
این نماینده مجلس افزود: با اینکه بارها از قضات و مسئولان قوه قضاییه دعوت 
شده تا در مجلس حاضر شوند و روند پرونده را توضیح دهند و با اینکه تا کنون هم 
سه بار از این افراد دعوت شده، هیچ یک حاضر نشده اند به مجلس بیایند؛ بنابراین، 

تصمیم بر این شد تا در زندان با وی ملاقات کنیم و در روند پرونده قرار گیریم.
دهدشتی گفت: البته تا کنون با چند وزیر هم در این باره صحبت شده است و  از وزیر 
نفت، اقتصاد، دادگستری در این باره سؤالاتی  داشته ایم و ماه قبل هم وزیر نفت 
آمدند و در این باره توضیحاتی  دادند، ولی توضیحات قانع کننده نبود؛ اینها نشان 

می دهد که پرونده در حال پیگیری است.
عضو کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی گفت: یکی از دلایل دیگری که باعث شده 
تا نمایندگان بخواهند با بابک زنجانی در زندان ملاقات کنند، این است که ببینند  آیا 
زنجانی اصلا در زندان است یا نه؛ البته اخباری وجود دارد که وی در زندان است، 

ولی برای اینکه مطمئن شویم در زندان هست این کار را می کنیم.
وی گفت: همچنین ممکن اســت بابک زنجانی در این مدت که در زندان بوده، 

بخواهد همکاری بیشتر داشته باشد و اطلاعات جدیدی در اختیار ما بگذارد.
وی در پاسخ به اینکه بعد از ملاقات نمایندگان با زنجانی و اطلاع از حضور وی در 
زندان از وی چه  خواهید پرسید، گفت: پول هایی که در  کشور از اموال بابک زنجانی 
شناسایی شده،  شاید تنها شــامل 15 تا 20 درصد از دارایی ها، و بدهی های او به 
بانک باشد و بیشتر اموال در خارج از کشور و به نام افراد دیگر است، ادعای قبلا 
وی این بود که پول هایش در بانک خودش اســت، ولی چیزی که مشخص شد، 
غیر از این بوده  و طبیعتا این پولها در جایی سرمایه گذاری شده یا از بین رفته است.

وی افزود: همچنیــن در آن زمان وی ادعا کرده بود، همه این کارها ر ا به تنهایی 
انجام داده است؛ هر چند  در آن زمان امکان جابجایی این میزان سرمایه توسط یک 
نفر غیر ممکن به نظر می رسید؛ بنابر  این، شاید در این مدت وی بخواهد اطلاعات 
جدیدی  بدهد و یا افــرادی را که با وی همکاری کرده انــد، معرفی کند و یا اینکه 

بخواهد ردی از اموال خود ارائه دهد تا بشود آن را پیگیری کرد .
ایــن نماینده مجلس گفت: رفتن اعضا به اوین هم به این معناســت که تأکیدی 
بر روند پیگیری پرونده شــود  و هم آنکه اطمینان حاصل شــود کــه وی در زندان 
نگهداری می شــود، وگره پرونده در دست قوه قضاییه  بوده و قوه قضاییه مسئول 
رســیدگی به این پرونده است. این نماینده مجلس در پاســخ به اینکه در روزهای 
گذشــته افرادی از طرف دولت هم با بابک زنجانی ملاقاتی داشتند نیز گفت: از 
ملاقات آنها اطلاعی ندارم، اما تنها راه این است که  از این راه پیگیری کنیم تا شاید 

پرونده زودتر به نتیجه برسد.

سوژه روز

واکنش روزپیگیری روز

آژانس انرژی اتمی ابزار جاسوسی غرب است
مشــاور نماینده ولی فقیه در ســپاه معتقد اســت آژانس بین المللی انرژی اتمی تبدیل به ابزاری در جهت جاسوسی قدرت های بزرگ شــده و از لحاظ نظامی و امنیتی منطقی نیست که 
کشــوری مانند ایران بخواهد در چارچوب یک توافقنامه فنی - دیپلماسی بپذیرد؛ دشــمنان با عناوین مختلف به حریم دفاعی و امنیتی کشور ورود پیدا کنند.وی همچنین معتقد است: 
این مسئله به طور شفاف در تعارض و تضاد کامل با منافع و امنیت ملی جمهوری اسلامی قرار دارد زیرا خارج از منطق نظامی و امنیتی و به معنی بازکردن صندوقچه اسرار نظامی کشور 
برای بیگانگان اســت.جوانی تصریح می کند:» نباید چنین تصوری شــکل بگیرد که پذیرش اجازه ورود به حریم های نظامی و امنیتی را می توان مدیریت کرد؛ جمهوری اســلامی 
نباید درگیر بازی الفاظ و ادبیات با دشــمنان شــود، بازرسی مدیریت شــده نمونه ای از همین بازی با الفاظ اســت که می تواند چالش هایی را در زمینه امنیت کشور ایجاد 
کند.«این فرمانده نظامی با بیان اینکه با چنین بازرســی هایی نــه تعامل و صلح بلکه تهدید افزایش تاکید می کند: »امروز بخشــی از توانمندی ایران در عرصه نظامی 

به عدم اشراف دشمن بر توان نظامی ما برمی گردد.«
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نامه اوباما برای کدام مقام ایرانی بود؟


